



University under threat in India

On 21st February, a seminar organized by the English Department and Literary Society of Ramjas College, Delhi University, was brutally interrupted by members of the Akhil Bharatiya Vidyarthi Parishad (ABVP, All-India Student Council), a right wing student organization proponent of a Hindu nationalist ideology. Stones were thrown in the conference hall, and students and professors were verbally and physically assaulted. On 22nd February, a peaceful march organized to protest the disruption of the seminar was violently attacked. Students and professors were threatened, and again verbally and physically abused. One professor, and several students had to be hospitalized with severe injuries. The behavior of the Delhi police has also come under scrutiny, as many witnesses reported that they remained largely passive in face of this violence, and failed to protect peaceful demonstrators under attack. It has further been reported that the police refused to file First Information Reports against the perpetrators of the violence.

The events in Delhi University are but one of a series of similar confrontations which have emerged in the last year or so as the ABVP has consistently endeavored to curtail democratic discussion and silence dissenting voices on university campuses. The heightened nationalist rhetoric evident in all these events, and the recurring endeavor to silence any opinion running against the dominant ideology is especially worrying. The coming to power of the Bharatiya Janta Party (BJP) in 2014 contributed to the exacerbation of this ultra-nationalist atmosphere. Both the BJP and the ABVP are linked to the Rashtriya Swayamsevak Sangh (RSS), a right wing, Hindu nationalist volunteer organization, which, historically and to this day, has championed the cause and interest of caste Hindus, the religious, social and cultural dominant group, at the expense of minorities – religious (Muslim and Christian), tribal and lower caste. Any voicing of dissent, and attempt at mobilization on sensitive topics – such as the status of Kashmir – any critique voiced against such “sacred” national institutions as the army, are immediately condemned as “anti-national” and therefore unacceptable. Proclaiming one’s nationalist credential has thus become the only legitimate form of expression, and loyalty to the nation is deemed more important than democratic discussion and freedom of expression.

The confrontations in Delhi University are in the continuity of similar attacks, perpetrated against the university as a space of free speech and democratic discussion. In February 2016, tensions between the ABVP and left wing student groups escalated at the Jawaharlal Nehru University (JNU). Claims that “anti-national” slogans had been heard during a rally organized on the campus led to the arrest of several students on sedition charges. It was later concluded that the slogans were shouted by unidentifiable masked individuals. A massive campaign ensued as students and professors voiced their concerns over such open attacks on freedom of speech. The implicated students, released on bail, received a variety of punishments from fines to rustication from the university. They have appealed these decisions to the Delhi high Court, and the administration of the University is to give its final verdict. Throughout the confrontation, members of the ruling Bharatiya Janta Party condemned the raising of “anti-India” and “anti-national slogans”. The then Human Resources Development Minister, in charge of higher education, thus claimed that the “nation” would not tolerate any “insult to mother India”, while the Home minister declared that “anyone (raising) anti-India slogans” would “not be spared”. This official rhetoric raised strong concerns among the academic community, and the JNU Teachers’ Association condemned these attempts “to use the law and police to suppress democratic dissent and conduct a witch hunt on our campus”.

Along with these attacks against students in JNU, Hyderabad Central University was witnessing equally troubling events, leading to the suicide of Rohit Verma on 17 January 2016. The death of this doctoral student followed a long, drawn out confrontation between the Hindu nationalist student organization (ABVP) and the Ambedkar Student Association, an organization mobilizing around issues of discrimination and harassment of the most vulnerable social groups (more specifically, people belonging to Dalit and tribal communities). In August 2015 the relations between ASA and ABVP took a turn for the worse, and in September Rohit Verma and four other members of ASA were suspended from the university, and barred from their hostel. The students remained on the campus, protesting against their unfair treatment by the university administration, which was targeting them for their political activity, showing its favorable bias towards the ABVP. The suicide – also described as institutional murder – of Rohit Verma on 17th January 2017 sparked a massive mobilization to condemn the discrimination and harassment hurled against the young scholar, because of his Dalit identity and his political activities. Similarly the Ambedkar Periyar Study Circle at the Indian Institute of Technology (IIT) Madras, an anti-caste group, was banned. More recently, Rajshree Ranawat, professor at the the university of Jodhpur, was suspended for organizing a lecture by JNU professor Nivedita Menon, thus raising the ire of

the ABVP, who took issue with false allegations that Professor Menon questioned the status of Kashmir as an integral part of India.

The events of 21st and 22nd February in Delhi are in line with these previous confrontations. The seminar, organized on 21st February around the theme *Cultures of protest* was condemned as “anti-national”, the ABVP taking issue with the presence, among the speakers of Umar Khalid, one of the students involved in the JNU protests in 2016. The situation remains tensed, and another cultural [event had to be cancelled](#) as the ABVP ominously declared that security could not “be guaranteed” if it had “anti-national content”. One can notice here a pattern: any critical opinion voiced regarding government policy, sensitive topics such as Kashmir, or the Indian army gives rise to instant condemnation, violence and ban.

Recent attacks directed against students and professors of Delhi University ought to be strongly condemned, and their right to express their opinions, openly and freely ought to be guaranteed. The ABVP’s actions, aiming at humiliating and intimidating students and professors are indefensible. The role of the Delhi police, its failure to protect the students as they were being assaulted, and its reported refusal to file First Information Reports on their behalf ought to be a subject of inquiry. More generally, [the repeated attacks](#) against universities (JNU, Hyderabad University and Delhi University, among others) are extremely troubling, and signal a shrinking of the democratic space, in general, and a threat against the space of the university in particular, which has always been a space where students and teachers can interact freely and safely, and voice different opinions, respectful of each other. We want to express our solidarity to the students, teachers and staff of Delhi University, in their mobilization to defend their university as a space for critical thinking and democratic discussion.

Attaques contre l’Université en Inde

[Le 21 février](#), un séminaire organisé par le département d’anglais du Ramjas college de l’université de Delhi a été interrompu violemment par des membres de l’Akhil Bharatiya Vidyarthi Parishad (ABVP, All-India Student Council), une organisation étudiante d’extrême droite, défenseur d’une idéologie nationaliste hindoue. Des pierres ont été lancées à l’intérieur de la salle de conférence, et les étudiants et professeurs ont été pris à parti, verbalement et physiquement. **Le 22 février, une manifestation non violente organisée par les étudiants de l’Université de Delhi pour protester contre les événements de la veille, a de nouveau fait l’objet d’attaques, verbales et physiques de la part de membres de l’ABVP. Un professeur, et plusieurs étudiants, ont été hospitalisés. [Le rôle de la police](#) semble également extrêmement ambigu : de nombreux témoins ont souligné la passivité des forces de l’ordre, qui n’ont pas essayé de protéger les manifestants. D’autre part, les policiers auraient refusé d’enregistrer les plaintes des étudiants à l’encontre des auteurs de ces violences.**

Ces événements s’inscrivent dans la lignée d’attaques répétées conduites par l’ABVP, depuis plus d’un an, visant à mettre un terme à toute possibilité de débat démocratique, et à toute expression de dissension sur les campus universitaires. [Cette exacerbation d’une rhétorique nationaliste](#), et la volonté de faire taire toute expression d’opinions contraires à la doxa dominante est particulièrement inquiétante. L’arrivée au pouvoir du Bharatiya Janta Party (BJP) au niveau national en 2014 a exacerbé cette atmosphère ultra-nationaliste. Le BJP et l’ABVP sont tous deux liées au Rashtriya Swayamsevak Sangh (RSS), une organisation nationaliste hindoue qui, historiquement, et aujourd’hui encore s’est érigée en défenseur des intérêts de la « majorité » religieuse, sociale et culturelle, les hindous de caste, au détriment des minorités – religieuses (musulmanes et chrétiennes), tribales, et de basse caste. Toute forme de mobilisation sur des sujets controversés – le statut du Cachemire, par exemple – toute critique vis-à-vis d’institutions nationales « sacrées », à commencer par l’armée, sont immédiatement condamnées comme « antinationales », et à ce titre, coupables. Les protestations de loyauté nationaliste apparaissent alors comme la seule parole légitime, et la fidélité à la nation devient plus importante que la liberté d’expression et le dialogue démocratique.

Les violences qui ont éclaté à l’université de Delhi se placent dans la continuité d’attaques similaires perpétrées à l’encontre de l’université en tant qu’espace de discussion démocratique et de dissension. En février 2016, la Jawaharlal Nehru University, une des principales universités de Delhi, fut au cœur d’une intense controverse. Des accusations selon lesquelles des slogans « anti-indiens » et « anti-nationaux » auraient été entendus au cours d’un rassemblement sur le campus conduisirent à l’arrestation de plusieurs étudiants, accusés de sédition. Ces événements donnèrent lieu à une mobilisation massive de la part des étudiants et professeurs à Delhi et dans le reste du pays, au nom de la protection de la liberté d’expression. Les trois étudiants arrêtés, libérés sous caution, ainsi que d’autres étudiants impliqués, ont fait l’objet de sanctions variées, amendes, renvoi de l’université, obligation de quitter les résidences étudiantes, ... Ils ont fait appel contre ces sanctions auprès de la Cour Suprême de Delhi, et l’administration de l’université doit, à ce jour, statuer sur leur cas. Tout au long de ces affrontements, des membres du gouvernement appartenant au BJP ont exprimé leur aversion vis-à-vis [de slogans « anti-Indien » et « anti-nationaux »](#). Le ministre du Développement des Ressources

Humaines, en charge de l'enseignement supérieur, proclama ainsi que la « nation » ne tolérerait aucune « insulte à notre mère l'Inde (mother India) », tandis que le ministre de l'Intérieur déclarait que « quiconque proférant des slogans contre l'Inde » ne « serait pas épargné ». L'adoption de cette rhétorique par des membres du parti au pouvoir conduisit la [communauté académique](#) à s'inquiéter de ces tentatives « d'utiliser la loi et la police pour réprimer toute expression démocratique de dissidence, et mettre en place une véritable chasse aux sorcières sur les campus. »

En parallèle avec ces attaques contre les étudiants de JNU, des événements tout aussi troublants se déroulaient à l'Université d'Hyderabad, dans le centre du pays, suite au [suicide de Rohit Vermula](#), le 17 janvier 2016. La mort de ce doctorant faisait suite à un affrontement entre le l'organisation étudiante nationaliste hindou (ABVP) et l'Ambedkar Student Association, une organisation luttant contre les discriminations et persécutions dont sont victime les étudiants membres des catégories sociales les plus vulnérables (en particulier les étudiants appartenant aux communautés « Dalit », longtemps connues comme « intouchables », caractérisées, aujourd'hui encore, par une grande vulnérabilité économique, et victimes d'importante discriminations, en raison de leur statut social et rituel considéré comme dégradé et inférieur). Depuis août 2015, Rohit Vermula et l'Ambedkar Students Association entretenaient des relations tendues avec l'ABVP, en raison de leurs opinions politiques divergentes. En septembre 2015, Rohit Vermula et quatre autres membres de l'ASA furent expulsés de leur résidence étudiante. Ils restèrent cependant sur le campus, continuant de protester contre leur victimisation, l'administration de l'université prenant clairement partie en faveur de l'ABVP. Le suicide de Rohit Vermula le 17 janvier conduisit à une mobilisation de masse, condamnant la discrimination dont il avait fait l'objet, du fait de son identité Dalit, et de ses activités politiques. On peut citer de multiples autres exemples de victimisation d'individus et de groupes en raison de leurs opinions politiques, comme la décision de l'Indian Institute of Technology (IIT) de Madras [d'interdire l'Ambedkar Periyar Study Circle](#), une organisation anti-caste. Plus récemment, [Rajshree Ranawat](#), professeur à l'université de Jodhpur, fut suspendue pour avoir invité Nivedita Menon, professeur à JNU, pour donner une conférence. L'ABVP s'offusqua de rumeurs – par ailleurs infondées – selon lesquelles N. Menon aurait, au cours de cette conférence, remis en question le statut du Cachemire comme composante à part entière de l'Inde.

Les événements des 21 et 22 février s'inscrivent dans la lignée de ces affrontements. Le séminaire organisé le 21 février, portant sur le thème *Cultures of protest*, a ainsi été condamné pour son caractère « anti-national » par l'ABVP, notamment en raison de la présence, parmi les intervenants, d'Umar Khalid, un des étudiants impliqués dans les affrontements à JNU en 2016. Les troubles continuent, et un autre événement culturel a dû [être annulé](#) suite à l'annonce faite par l'ABVP que la sécurité « ne pourrait être garantie » s'il contenait « des éléments antinationaux ».

Les attaques récentes à l'encontre des étudiants et professeurs de l'Université de Delhi doivent être condamnées, et leur droit d'expression sauvegardé. Les actions de l'ABVP, visant à humilier, effrayer et intimider les étudiants sont injustifiables. Le rôle de la police de Delhi, son incapacité à protéger les étudiants attaqués et son refus d'enregistrer leurs plaintes doit faire l'objet d'une enquête. De façon générale, [les attaques, répétées](#), contre les espaces universitaires (JNU, Université d'Hyderabad, Université de Delhi) sont extrêmement inquiétantes, et signalent une réduction de l'espace démocratique.

El 21 de febrero, un seminario organizado por el English Department and Literary Society of Ramjas College de la Universidad de Delhi fue interrumpido violentamente por miembros de la Akhil Bharatiya Vidyarthi Parishad (ABVP, Consejo de Estudiantes de toda la India), una organización de estudiantes de extrema derecha, defensora de la ideología nacionalista hindú. Lanzaron piedras al interior de la sala de conferencias agrediendo así, verbal y físicamente, a los estudiantes y profesores.

El 22 de febrero, una manifestación pacífica organizada por los estudiantes de la Universidad de Delhi para protestar en contra de los acontecimientos del día anterior, fue también atacada por los miembros de la ABVP. Un maestro y varios estudiantes fueron hospitalizados. El papel de la policía también fue muy ambiguo: numerosos testigos hicieron hincapié en la pasividad de las fuerzas de seguridad, que no trataron de proteger a los manifestantes. Por otro lado, la policía se negó a registrar las quejas de los estudiantes ante la violencia de los agresores. Los recientes ataques contra estudiantes y profesores de la Universidad de Delhi deben ser condenados, y su derecho de expresión salvaguardados. Las acciones de la ABVP para humillar, asustar e intimidar a los estudiantes son injustificables. El papel de la policía de Delhi, su fracaso para proteger a los estudiantes atacados y su negativa a registrar sus quejas deben ser investigadas. En general, los ataques que se repiten contra espacios universitarios (JNU, Universidad de Hyderabad, Delhi University) son extremadamente perturbadores e indican una reducción del espacio democrático.

Les organisations membres du Réseau syndical international de solidarité et de lutte

Organisations syndicales nationales interprofessionnelles

- Central Sindical e Popular Conlutas (CSP-Conlutas) - Brésil.
- Confederación General del Trabajo (CGT) - Etat espagnol.
- Union syndicale Solidaires (Solidaires) - France.
- Confédération Générale du Travail du Burkina (CGT-B) - Burkina.
- Confederation of Indonesia People's Movement (KPRI) - Indonésie.
- Confederación Intersindical (Intersindical) - Etat espagnol.
- Confédération Générale Autonome des Travailleurs en Algérie (CGATA) - Algérie
- Batay Ouvryie - Haïti.
- Unione Sindacale Italiana (USI) - Italie.
- Confédération Nationale des Travailleurs - Solidarité Ouvrière (CNT SO) - France.
- Sindicato de Comisiones de Base (CO.BAS) - Etat espagnol.
- Organisation Générale Indépendante des Travailleurs et Travailleuses d'Haïti (OGTHI) - Haïti.
- Sindacato Intercategoriale Cobas (SI COBAS) - Italie.
- Confédération Nationale du Travail (CNT-f) - France.
- Intersindical Alternativa de Catalunya (IAC) - Catalogne.
- Union Générale des Travailleurs Sahraouis (UGTSARIO) - Sahara occidental.
- Ezker Sindikalaren Konbergentzia (ESK) - Pays basque.
- Confédération Nationale de Travailleurs du Sénégal Forces du Changement (CNTS/FC) - Sénégal.
- Independent Trade Unions for Egyptian Federation (EFITU) - Egypte.
- Sindicato Autorganizzato Lavorator COBAS (SIAL-COBAS) - Italie.
- General Federation of Independent Unions (GFIU) - Palestine.
- Confederación de la Clase Trabajadora (CCT) - Paraguay.
- Red Solidaria de Trabajadores - Pérou
- Union Syndicale Progressiste des Travailleurs du Niger (USPT) - Niger.
- Union Nationale des Syndicats Autonomes du Sénégal (UNSAS) - Sénégal.

Organisations syndicales nationales professionnelles

- National Union of Rail, Maritime and Transport Workers (RMT/TUC) - Grande-Bretagne.
- Centrale Nationale des Employés - Confédération Syndicale Chrétienne (CNE/CSC) - Belgique.
- Sindicato Nacional de Trabajadores del Sistema Agroalimentario (SINALTRAINAL/CUT) - Colombie.
- Syndicat National Autonome des Personnels de l'Administration Publique (SNAPAP) - Algérie.
- Fédération Générale des Postes, Telecom et Centres d'appel - Union Générale Tunisienne du Travail (FGPTT/UGTT) - Tunisie.
- Trade Union in Ethnodata - Trade Union of Employees in the Outsourcing Companies in the financial sector - Grèce.
- Syndicat national des travailleurs des services de la santé humaine (SYNTRASEH) - Bénin
- Sindicato dos Trabalhadores da Flocruz (ASFOC-SN) - Brésil.
- Organizzazione Sindacati Autonomi e di Base Ferrovie (ORSA Ferrovie) - Italie.
- Union Nationale des Normaliens d'Haïti (UNNOH) - Haïti.
- Confederazione Unitaria di Base Scuola Università Ricerca (CUB SUR) - Italie.
- Confederazione Unitaria di Base Immigrazione (CUB Immigrazione) - Italie.
- Coordinamento Autorganizzato Trasporti (CAT) - Italie.
- Confederazione Unitaria di Base Credito e Assicurazioni (CUB SALLCA) - Italie.
- Syndicat des travailleurs du rail - Union Nationale des Travailleurs du Mali (SYTRAIL/UNTM) - Mali.
- Gıda Sanayii İşçileri Sendikası - Devrimci İşçi Sendikaları Konfederasyonu (GIDA-IŞ/DISK) - Turquie.
- Syndicat National des Travailleurs du Petit Train Bleu/SA (SNTPTB) - Sénégal.
- Asociación Nacional de Funcionarios Administrativos de la Caja de Seguro Social (ANFACSS) - Panama.
- Conseil des Lycées d'Algérie (CLA) - Algérie.
- Confederazione Unitaria di Base Trasporti (CUB Trasporti) - Italie.
- Syndicat de l'Enseignement Supérieur Solidaire (SESS) - Algérie.
- Palestinian Postal Service Workers Union (PPSWU) - Palestine.
- Union Syndicale Etudiante (USE) - Belgique.
- Sindicato dos Trabalhadores de Call Center (STCC) - Portugal.
- Sindicato Unitario de Trabajadores Petroleros (Sinutapetrolgas) - Venezuela.
- Alianza de Trabajadores de la Salud y Empleados Públicos - Mexique.
- Canadian Union of Postal Workers / Syndicat des travailleurs et travailleuses des postes (CUPW-STTP) - Canada.
- Syndicat Autonome des Postiers (SAP) - Suisse.
- Federación nacional de trabajadores de la educación (SUTE-Chili) - Chili.

Organisations syndicales locales

- Trades Union Congress, Liverpool (TUC Liverpool) - Angleterre.
- Sindacato Territoriale Autorganizzato, Brescia (ORMA Brescia) - Italie.
- Fédération syndicale SUD Service public, canton de Vaud (SUD Vaud) - Suisse
- Sindicato Unitario de Catalunya (SU Metro) - Catalogne.
- Türkiye DERİ-İŞ Sendikası, Tuzla et Izmir (DERİ-İŞ Tuzla et Izmir) - Turquie.
- L'autre syndicat, canton de Vaud (L'autre syndicat) - Suisse
- Centrale Générale des Services Publics FGTB, Ville de Bruxelles (CGSP/FGTB Bruxelles) - Belgique

Organisations syndicales internationales

- Industrial Workers of the World - International Solidarity Commission (IWW)

Courants, tendances ou réseaux syndicaux

- Transnationals Information Exchange Germany (TIE Germany) - Allemagne.
- Emancipation tendance intersyndicale (Emancipation) - France.
- Globalization Monitor (Gmo) - Hong Kong.
- Courant Syndicaliste Révolutionnaire (CSR) - France.
- No Austerité - Coordinamento delle lotte - Italie.

- Arbeitskreis Internationalismus IG Metall, Berlin (IG Metall Berlin) - Allemagne
- Sindicato Unificado de Trabajadores de la Educación de Buenos Aires, Bahia Blanca -(SUTEBA/CTA de los trabajadores Bahia Blanca) - Argentine
- Sindicato del Petróleo y Gas Privado del Chubut/CGT - Argentine.
- UCU University and College Union, University of Liverpool (UCU Liverpool) - Angleterre.

- Solidarité Socialiste avec les Travailleurs en Iran (SSTI) - France.
- Basis Initiative Solidarität (BASO) - Allemagne.
- LabourNet Germany - Allemagne.
- Resistenza Operaia - operai Fiat-Irisbus - Italie.

University under threat in India Attaques contre l'Université en Inde

